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«میزل استابز» با ترجمه گلفر،آمد
شــرق: دو جلد اول  �

از مجموعــه رمان های 
«ماجراهای  پنج جلدی 
میزل استابز» نوشته یان 

اوگیل وی با ترجمه ساسان گلفر از سوی نشر پریان به 
بازار آمد. ساسان گلفر، روزنامه نگار و مترجم، از انتشار 
دو جلــد از مجموعه «ماجراهای میزل اســتابز» خبر 
داد و گفت: «رمان های پنج گانه میزل اســتابز، در ژانر 
فانتزی و در فضای جادو و جادوگری اســت و اگرچه 
برای رنج ســنی نوجوان نوشــته شــده اند، جذابیت 
روایت ها باعث می شود قشر بزرگ سال و حتی کودکان 
نیز به ماجراهای آن علاقه مند شــوند».وی ادامه داد: 
«شخصیت اصلی در این مجموعه، کودک ۱۰ ساله ای 
به نام میزل اســتابز اســت که در هر جلد، ماجراهای 
مختلفی را تجربه می کند. داستان هر رمان، در ادامه 
رمانِ قبلی اســت اما هرکدام از این رمان ها به تنهایی 
نیز قابل خواندن و مســتقل اســت».گلفر درباره جلد 
اول از این مجموعه که «میزل و خشــمبان» نام  دارد، 
توضیــح داد: «در رمــان اول، مخاطب بــا رتبه های 
مختلف جادوگران آشــنا می شــود و خشمبان ها در 
ایــن تقســیم بندی، جادوگرانــی شــرور، نیمه دیوانه 
و غیرقابل پیش بینــی هســتند کــه دوســت دارند با 
قدرت های جادویی خود دیگــران را آزار بدهند».وی 
افزود: «قیمِ میزل، یک خشمبان است و میزل در طول 
داستان متوجه می شود به جز او، آدم های دیگری نیز 
اسیر شــرارت  خشمبان ها هســتند. او ناخواسته وارد 
ماجراهایی می شــود که به آزادی انســان ها از دست 
خشــمبان ها منجر می شــود».گلفر ســابقه ترجمه 
کتاب های «شــش درس ویولن یهــودی  منوهین» و 
نمایش نامــه «هفت  طبقه» نوشــته موریس پنیچ و 
همچنین نگارش مجموعه داســتان  «داســتان های 
ماشــینی» را نیز در کارنامه خــود دارد. رمان «میزل و 
خشمبان» در ۲۰۸ صفحه و رمان «میزل و اژدهاخان» 
در ۳۳۶ صفحه و هر دو با شمارگان هزاروصد نسخه 

از سوی نشر پریان منتشر شده اند. 

گوناگون

بررسی نقش دولت 
در سینمای فرانسه با حضور «فرودون»

تخصصی  � نشست  شرق: 
«بررســی نحوه ایفای نقش 
دولت در ســینمای فرانسه» 
فــرودون  با حضور میشــل 
برگــزار  ســینما  خانــه  در 
شــد.  ژان میشــل فــرودون 

(روزنامه نــگار، منتقــد و مــدرس ســینما) درباره 
مکانیسم حمایت مالی در ســینمای فرانسه اظهار 
کرد: «سازمانی که در فرانسه به سینما کمک می کند 
«مرکز ملی ســینما و ســمعی بصری» نام دارد که 
وابســته به وزارت فرهنگ است. این نهاد سیستمی 
مختلط اســت کــه متشــکل از دســت اندرکاران و 
حرفه ای های سینماست. این نهاد، سینما را از دیگر 
رسانه های سمعی بصری مجزا می کند و فیلم های 
داســتانی، مســتند، کوتاه، بلند، هنری یــا تجاری را 
به یک چشــم می نگرد که هدفــش حفظ تمامیت 
سینماست».سردبیر سابق «کایه دوسینما» درادامه 
بیان کرد: «مرکز ملی ســینما و سمعی بصری که به 
اختصار «سه آن سه» خوانده می شود، همه بخش ها 
از تولید، پخش و ســالن های سینما را تحت نظارت 
داشــته و بر میراث فرهنگی سینما، تدریس سینما، 
جشنواره ها و دیگر اموری که به اشاعه سینما کمک 
می کننــد، احاطه دارد. یکــی از نقش های این نهاد 
وضع مقررات برای تولید فیلم در سینماست و دیگر 
نقش آن این اســت که از نظر اقتصادی، ســینما را 
کنترل و شفافیت ایجاد کند و در همین راستا بودجه 
دقیق و تعداد دقیق تماشــاگران ســینما را می توان 

روی سایت این نهاد مشاهده کرد».

چهره روز

در آستانه برپایی نمایشگاه کتاب
برگزار ی نشست خبری انتشارات ایده

شــرق: مدیر انتشــارات ایده به همراه تعدادی از  �
دبیــران این مجموعه، طی نشســتی خبــری در روز 
یکشنبه ۱۲ اردیبهشت، به تشریح کم و کیف حضور در 
نمایشــگاه کتاب تهران و برنامه های خود در تولیدات 
ســال ۱۳۹۵ می پردازنــد. به گــزارش روابط عمومی 
انتشــارات ایــده، در آســتانه برپایی بیســت ونهمین 
نمایشــکاه بین المللــی کتاب تهران، نشســت خبری 
انتشارات ایده در روز یکشنبه ۱۲ اردیبهشت با حضور 
جمعی از اهالی رســانه در دفتر این انتشارات برگزار 
می شــود. در این نشســت، آرش ســلطانعلی، مدیر 
انتشارات ایده، محمد آسیابانی، دبیر نشر ایده و جواد 
عاطفــه، دبیر مجموعه کتاب های «یاد»، با اشــاره به 
چگونگی حضور ایده در بیســت ونهمین نمایشــگاه 
بین المللــی کتاب، به تشــریح برنامه هــای خود در 
تولیــدات ســال ۱۳۹۵ خواهنــد پرداخت. نشســت 
خبری انتشــارات ایده، ساعت ۱۱ صبح روز یکشنبه ۱۲ 
اردیبهشــت، در دفتر انتشــارات ایده، واقع در تهران، 
خیابان ســنائی، خیابــان هجدهم، پــلاک ۲۶ برگزار 
می شــود. ورود برای تمامی خبرنگاران حوزه فرهنگ 

و هنر آزاد است. 

خبر ویژه

نگاهی به بعضی از نامزدهای جشن بازیگری
این هشت نفر

از امــروز بعدازظهر یعنی ۱۱ اردیبهشــت ۱۳۹۵  �
خورشــیدی با بازخوانی پیام روز جهانی تئاتر به قلم 
آناتولی واســیلیو، کارگردان روس و بنیان گذار مدرسه 
هنرهای دراماتیک مســکو، در جشــن بازیگر رســما 
جشــن های تئاتر در تهران آغاز می شود. با اینکه هنوز 
رأی داوران از پاکت ها بیرون نیامده، می شود حدس زد 
که تحلیل ها از دیده نشدن آن هشت نفری که در میان 
برگزیدگان نهایی هستند ساعتی بعد از برگزاری برنامه 
آغاز می شــود؛ تحلیلی که همین حالا هم از نیامدن 
خیلی ها در این فهرست در جریان است. نمی خواهم 
وارد ایــن بحث تکراری شــوم که بخــش مهمی از 
داوری ســلیقه ای است و این بضاعت تئاتر ما در سال 
قبل بوده. حتما بازیگران شــاخصی در سال ۹۴ روی 
صحنه رفته اند که بازی شــان به هر دلیلی دیده نشده 
و در معرض داوری قرار نگرفته اند. اما با مرور همین 
فهرســت می خواهیم حدس بزنیم کدام هشــت نفر 
از پله های ســالن اصلی تئاتر شــهر بالا خواهند رفت 
و نشــان نوشــین را به خانه می برند. البته همه اینها 
حدس هایی است که تا قبل از ساعت شش بعدازظهر 
می تــوان به آنها تکیــه کرد که ممکن اســت با نظر 

داوران همراه و شاید هم متفاوت باشد. 
بازیگران مرد نبرد تجربه با خلاقیت

اگــر بخواهیم واقع بین باشــیم، در میان ۱۲ بازیگر 
مرد کــه به مرحله نهایی رســیده اند، تنوع ســبک و 
تجربه بازیگری شــاخص مهمی است. به عنوان یک 
مخاطب تئاتر اگر قرار بود در میان این ۱۲ بازیگر، چهار 
بازیگر را انتخاب کنم، با وجود بازی چشــمگیر هوتن 
شکیبا در نمایش سوراخ و ستوان اینشمور، صابر ابر در 
نقش کالیگولا را در میان انتخاب های نهایی خود قرار 
می دادم؛ چهره خشن و بازی در نقش امپراتور دیوانه 
روم که با اســتقبال خوب تماشاگران مواجه شد خود 
شــاهدی اســت بر تفاوت بازی ابَر در نقش کالیگولا. 
بازی حســن معجونــی در نقش ونســان در نمایش 
اسم به کارگردانی لیلی رشــیدی را هم نمی شود در 
این فهرســت نادیده گرفت؛ مردی به ظاهر خونسرد و 
خوشبخت که در آستانه پدرشدن شوخی ساده او سر 
نام گذاری پسرش رازی را برملا می کند که زندگی اش 
را برای همیشه تغییر می دهد. برای انتخاب نهایی اما 
انتخاب یک نفر بین حسام منظور و رضا بهبودی شاید 
کار سخت تری باشد. کســانی که در این سال ها پیگیر 
تئاتر هستند خوب می دانند که آرش دادگر کارگردانی 
است که با تئاتر شوخی ندارد و بازی در کارهایش برای 
بازیگران کاری سخت اســت. اما حسام منظور نشان 
داده که از این ســختی هراســی ندارد و هر نقشی که 
دادگر از او بخواهد را به خوبی روی صحنه می آورد. او 
در نمایش ادیسه که تا همین یکی، دو روز پیش  روی 
صحنه بود، بــازی پیچیده ای را در یکی از کلیدی ترین 
نقش های این نمایش ارائه داده اســت. رضا بهبودی 
در سال ۹۴ در چند نمایش روی صحنه رفت اما بازی 
او در نمایش «همه چیز می گذرد تو نمی گذری»، سایر 
نقش های او را تحت تأثیر خود قرار داد و او را به عنوان 
یکی از برگزیدگان نهایــی پیش برد. او در این نمایش 
به تنهایی از پس نقش مردی برمی آید که جهان را از 

دریچه چشمان نابینایش می بیند. 
رقابت سخت و نزدیک زنان بازیگر

هرچقدر انتخــاب در میان مردان بازیگر ســخت 
بود، انتخاب چهار بازیگر اصلی زن در میان ۱۲ بازیگر 
انتخاب شــده کار سخت تری اســت. باران کوثری در 
«شــب آواز هایش را می خواند» که بعــد از تصادف 
بســیار شدیدش ســر فیلم هفت ماهگی روی صحنه 
رفت، یکی از نقاط قوت این اجرا بود اما به اندازه بازی 
بهنــاز جعفری در اتاق ورونیکا نبود؛ بازی در نقشــی 
پیچیــده که بهناز جعفری خــود از عهده اش برآمده 
اســت. در میان بــازی پانته آ پناهی هــا در کالیگولا و 
نسیم ادبی در هتلی ها، دومی نقش بسیار مشکل تری 
را به نمایش گذاشــته بود. پانته آ بهرام در «در خواب 
دیگــران» هم به انــدازه فریبا متخصص کــه بعد از 
سال ها به تئاتر بازگشته می تواند به رأی داوران امیدوار 
باشد. اما در میان مونا احمدی و الهام کردا در نمایش 
«شنیدن» شاید انتخاب کاری سخت  باشد. الهام کردا 
در این نمایش ادامه نقشــی را بــازی می کند که مونا 
احمدی آن را آغاز کرده اســت. ترکیبی از استعداد و 
تجربــه روی صحنه این دو بازیگر یکــی از مهم ترین 
المان هایی بود که در کنار متن و کارگردانی «شنیدن» 

را هم به اثری دیدنی تبدیل کرده است. 

پرده خانه

سال سیزدهم    شماره 2571 هنرشنبه   11 اردیبهشت 1395

شــرق:  پخش ویدئوی آمادگی نیروهای نظامی و 
پزشکی فرانسه برای مقابله با خطرات حاصل از 
حملات احتمالی تروریســت ها در محل برگزاری 
جشــنواره فیلــم کــن، واکنش هــای متفاوتی را 

به همراه داشت. 
ویدئویی که حمله گروهی تروریســت به کاخ 
جشنواره فیلم کن، زخمی شدن عده ای روی فرش 
قرمز و تســلط نیروهای نظامی و پزشکی فرانسه 
بر این وضعیت را نشان می داد، در محل برگزاری 
این رویداد بین المللی به نمایش درآمد و موجب 
بروز واکنش های متفاوتی از سوی شرکت کنندگان 

در این فستیوال شد. 
به گزارش گاردین، در ویدئوی این مانور که ۲۱ 
آوریل به نمایش درآمد، تعدادی از تروریســت ها 
به سمت ســاختمان های محل برگزاری جشنواره 
کن حمله کردند، اما گروه های پزشــکی به کمک 
افــراد مجروح روی فرش قرمــز آمده و نیروهای 
پلیس موفق به مدیریت این شرایط بحرانی شدند. 
یوکا ماتوا، یکی از فعــالان تلویزیونی ژاپن، در 
این باره گفت: من درباره این مسئله فکر نمی کردم 
تا وقتی که این ویدئوکلیپ را دیدم. شــاید امسال 

دیگر به فرش قرمز نزدیک نشوم. 
این در حالی اســت که الکســاندر ون دولمن، 
مدیر یکی از کمپانی های فیلم آلمان، اظهار کرد: 
«هرکس کــه به کن می رود می داند که فرانســه 

جای خوبــی برای نمایش دادن اســت. امیدوارم 
ایــن ویدئوی امنیتــی فقط یک نمایــش اجرائی 
برای متقاعدکردن ما در مورد میزان  آمادگی آنها 

نباشد».
دیوید لیســنارد، شــهردار کن، در دفــاع از این 
مانور نمایشــی گفت: «این مانور واقعی نیســت، 
اما کمک می کند تا برای واقعیت آماده شــویم و 
خطرهــا را محدود کنیم. خطرهــا در حال تغییر 
است؛ این ساختمان ها ۳۰ ســال پیش زمانی که 

مسائل امنیتی مثل الان نبود، طراحی شده اند».
کلر آن ریکس، مدیر ســالن های جشنواره  کن 
۲۰۱٦ نیز گفت: «این همه ویدئوهایی که شــما در 
اینترنت می بینید ترســناک هستند، نه پوشش یک 

مانور نظامی».
همچنین براساس ســایت جشنواره فیلم کن، 
فیلم «فروشنده»، ساخته اصغر فرهادی که یکی 
از فیلم های رقابت کننده برای کسب نخل طلا در 
بخش رقابتی است، در روزهای ۲۱ و ۲۲ می  (اول 
و دوم خرداد) در جشــنواره کن روی پرده خواهد 

رفت. 
شــصت ونهمین جشــنواره فیلم کن از تاریخ 
۱۱ می  (۲۲ اردیبهشــت) با نمایــش فیلم «کافه 
سوســایتی»، جدیدترین اثــر «وودی آلن» آغاز به 
کار خواهــد کرد و تا ۲۲ مــی (دوم خرداد) ادامه 

خواهد داشت. 

شــرق: هشــتادوپنجمین زادروز پدر تئاتر ایران،  
فرصت مناســبي بود تا کارگردانــان خانه تئاتر 
نیز جشــن صنفي سالانه شــان را برگــزار کنند؛ 
ازهمین رو شــامگاه پنجشــنبه ۹ اردیبهشت این 
جشــن در ســالن شــهناز خانه هنرمندان ایران 
برگــزار شــد و از محمدعلی کشــاورز و ولی االله 

شیراندامی قدردانی به عمل آمد.
در ابتدای این جشــن که اجــرای آن برعهده 
پیمان شــیخی بود، شــکرخدا گودرزی، رئیس 
کانون کارگردانان خانه تئاتر، به ایراد ســخنانی 
پرداخت و گفت: «کانــون کارگردانان خانه تئاتر 
باوجــود تمــام اختلاف نظرها نیاز بــه همدلی 
همه دارد». او با اشــاره به اینکه جشــن کانون 
کارگردانــان خانــه تئاتر بدون حضور اسپانســر 
برگزار شــده، ابراز کرد: «ســعی می کنیم فضای 
همدلی بیــن کانون های مختلف خانــه تئاتر را 
فراهــم کنیم و بــا روال قانونی، هویت شــغلی 
هنرمندان تئاتر را ایجاد و حقوق خود را از دولت 
طلــب کنیم. کانون کارگردانان خانه تئاتر مدعی 
اســت که می توانــد تمامی اصناف را ســامان 

بخشد».
ایرج راد، مدیرعامــل خانه تئاتر، نیز به بهانه 
تجلیل از محمدعلي کشــاورز پشت تریبون آمد 
و گفت: «همــواره حضور محمدعلی کشــاورز 
روی صحنه تأثیرگذار و اســتوار بوده اســت. از 

سال ۱۳۴۵ در کنار ایشان و در گروه تئاتر «مردم» 
بودم. او از کســانی است که خدمتگزار فرهنگی 
بوده و هست و در حاشــیه و حاشیه سازی قرار 
نگرفته اســت. محمدعلی کشــاورز هنرمندانه 

زندگی کرده و می کند».
در ایــن جشــن از ولــي االله شــیراندامي نیز 
تجلیل شد. به همین ســبب راد درباره ولی االله 
شیراندامی نیز اظهار کرد: «ایشان همواره به فکر 
آموختن و یادگرفتن بوده اســت و دانســته های 
خــود را به دانشــجویان منتقل می کــرده». راد 
تأکید کرد: این عزیزان مانند ســتون هایی هستند 

که تئاتر ایران را پی ریزی کردند.
در ایــن بخش از مراســم و بعــد از اجرای 
موســیقی توســط گــروه «بی صدا»، بــا پخش 
ولــی االله  نقش آفرینی هــای  از  تصاویــری 
شــیراندامی، از این بازیگر باسابقه سینما، تئاتر و 

تلویزیون قدردانی شد.
شــیراندامی پس از قرارگرفتن پشــت تریبون 
گفــت: «تشــکر می کنــم از همــه هنرمندان و 
مسئولانی که باعث شدند بعد از ۱۵ ماه از منزل 

خارج شوم. دعا کنید پایم را قطع نکنند».
وی خطــاب به جوانان علاقه مند به بازیگری 
تأکید کرد: «این کار عشــق، تحصیل، گذشــت و 
صبر می خواهد تا آدم به جایی برســد که آقای 

محمدعلی کشاورز رسید».

ویدئوی مانور ضدتروریسم در جشنواره «کن»پخش شد 
فرش قرمز، به  رنگ خون

جشن سالانه کارگردانان تئاتر برگزار شد
مدالیوم خانه تئاتر بر سینه «کشاورز»

فرزانه ابراهیم زاده

سیمین سلیمانی: صدای شــهرام ناظری بار دیگر در شهرستان 
نیشــابور طنین انداز شــد. این بار دوســتداران موســیقی، نوای 
هفت شــهر عشــق را در باغ آرامــگاه عطار با صدای شــهرام 
ناظــری نیوشــیدند، این در حالی اســت کــه ۲۵ فروردین روز 
بزرگداشــت شــیخ عطار بود و در یک شب اردیبهشتی بار دیگر 
شخصیت های بسیاری از داخل و خارج از کشور، میهمان عطار 
بودند. همایش بین المللی «اوج انســان» کــه برگزار کننده آن، 
بنیاد عطار بود، شامگاه پنجشنبه نهم اردیبهشت آخرین برنامه 
خود را به اجرای شــوالیه آواز ایــران اختصاص داد. زمان آغاز 
این اجرا ســاعت ۲۱ بود اما برخی از شــهروندان نیشــابوری از 
حدود ساعت چهار عصر به آرامگاه عطار رفته بودند و ازدحام 
جمعیت حتی در بیرون باغ آرامگاه عطار پیدا بود. ناظری پیش 
از اجرای خود به مشــاهیر شهرســتان نیشابور از جمله خیام و 
عطار و کهن بودن تمدن این شــهر اشــاره کرد و گفت: به علت 
تعــداد کم این گونه برنامه ها، با ازدحام علاقه مندان موســیقی 
روبه رو می شــویم و ازاین رو شــرایط مناســب مهیانیست برای 
اجرای یک موســیقی که از تمرکز و آرامش برخوردار باشد. این 

شــرایط مملکت ماست و تاکنون فکری اساسی برای آن نشده. 
امیدوارم در آینده به موضوع فرهنگ و هنر که مهم ترین مسئله 
کشور ماست، توجه شــود و همچنین اخلاق؛ چراکه تا فرهنگ 
به دست نیاید و هنر تقویت نشود، هرگز اخلاق جامعه در مدار 
درســت حرکت نخواهد کرد. استثنائا اقدامات و تحول هایی در 
شــهر نیشــابور که گوهرهای زیادی را در خود پرورانده در حال 
انجام اســت که فکر می کنــم حاصل همت دســت اندرکاران 
نیشــابور اســت که با ذهنیت فرهنگی همه دســت به دست 
هــم دادند تا این برنامه اجرا شــود. شــوالیه آواز ایران با تأکید 
بــر اهمیت این همایش که بنیاد عطــار برگزار کرده، ادامه داد: 
«برای خود مــن این برنامه اهمیت زیادی داشــت و به همین 
دلیل بدون هیچ چشم داشــت و درخواستی آمدم تا این برنامه 

را اجرا کنم و خردادماه نیز کنسرت مفصلی در نیشابور خواهم 
داشــت. در ابتدای این برنامه نیز به مادر پرویز مشکاتیان ادای 
احترام شــد و او روی صحنه رفت. شــهرام ناظــری نیز به وی 
خیرمقــدم گفت و همچنین از حضور شــهروندان تشــکر کرد. 
گفتنی است؛ اولین سمپوزیوم تخصصی هیپوفیز با رویکرد ادبی 
و عرفانی - «اوج انســان» - با حضور اندیشمندان برجسته ای 
از دانشگاه  های هاروارد، آکســفورد، کلمبیا، سانفرانسیسکو و... 
در فرهنگ سرای ســیمرغ نیشابور و همچنین باغ آرامگاه عطار 
برگزار شــد. بنیان گذار بنیاد عطار در گفت و گو با «شرق» درباره 
ایــن همایش گفت: یکی از بندهای اساســنامه این اســت که 
همان گونه که ما به سلامت جسم وسواس داریم، سلامت جان 
و روح را نیز مهم بشماریم؛ بنابراین ترکیب و تلفیق هنر و علوم 
پزشــکی یکی از اهداف بنیاد اســت؛ این برنامه در چهار شهر 
شــیراز، اصفهان، تهران و نیشــابور برگزار می شود و مهم ترین 
انگیزه برای برگزاری این مراســم و تمرکز در شهر نیشابور، خود 
عطار، که طبیب و حکیم بوده، اســت و از تمام جهات می توان 

او را یک اسطوره نامید.

بنیاد عطار برگزار کرد 
ناظرى میهمان «عطار»

 با توجه بــه اینکــه برگزارکنندگان این بزرگداشــت اساســا نگاه  �
بینارشته ای به سینما دارند، تحلیلتان درباره این روش و رویکرد علمی 

چیست؟ 
اصلا نگاه بینارشــته ای مبحث مهمی اســت. معتقــدم چنین نگاهی 
به فیلم های من درســت اســت. چون از زمانی که شروع به ساختن فیلم 
کرده ام، در کارهایم ردپای چنین نگاهی دیده می شــود. مثلا در فیلم «جام 
حســنلو» نگاه بینارشــته ای وجود دارد. همان زمان هم فروغ فرخزاد در 
فیلم «خانه ســیاه اســت» چنین حرکتی انجام داد. یعنــی از متن «عهد 
عتیق» استفاده کرد که البته «نیمه روایت» است. چون «گزارش» را با متن 
کهن ترکیب می کند. اما در «جام حســنلو» این روایت کامل اســت. یعنی 

خود متن یک امر دراماتیک است. 
  یعنی چه خود متن یک امر دراماتیک است؟  �

یعنی نه اینکه این متن،  خودش را توضیح می دهد،  بلکه خود متن یک 
روایت اســت. در «جام حسنلو» دو روایت هستند که روی هم سوپرایمپوز 

(درهم  تنیده) می شوند. 
 به طور دقیق درباره این نوع روایت توضیح می دهید؟  �

یعنی اینکه یک متن کهن چگونه به امر دراماتیک تبدیل می شود یا متن 
ادبی چگونه در این مسیر قابلیت دراماتیک شدن دارد. 

  خب ضرورت پرداختن به مســئله ای مثل انسان شناسی در سینما  �
چیست؟ 

انسان شناســی به امر وجودی و هستی شناسی انسان توجه دارد. چنین 
نگاهی در تمامی کارهایم ســرایت پیدا کــرده، همه هنرها در آن تلفیق و 
به آنها توجه شــده است. اما ضرورتش در این است که در هستی شناسی، 
انســان امر وجودی اســت. چون همه اینها در ارتباط تنگاتنگ قرار دارند. 
این نگاه بســیار مهم است که انسان به تنهایی انسان نیست. انسان در هوا، 
شــهر، اقتصاد،  طبیعت و ... زندگی و در کنار آنهــا معنا پیدا می کند. خود 
انسان یک امر بینامتنی است. حالا در این مسیر سینما جوهره هستی انسان 

اســت و وقتی حرکت دارد،  درواقع نهایی ترین عنصر جوهر انســان که باز 
هم حرکت اســت را در خود دارد. بــه قول حکیم بزرگ، ملاصدرا، حرکت 
امر جوهری است. حال واژه «کینو» معنی حرکت می دهد. سینما در ابتدا 

فتوکینوگراف گفته می شد یعنی عکسِ متحرک انگاری. 
پس حرکت در ســینما امر جوهری و نهایی ترین جوهر وجودی انســان 
است. اینجاســت که سینما همچون انســان همه جانبه نگر و چندساحتی 
اســت. درحالی که به قول هربرت مارکوزه؛ نظام ها ســعی دارند انسان را 
تک ســاحتی کنند. درحالی که انســان چندساحتی اســت؛ هم حیوان، هم 
جماد، هم روح، هم تن، هم نبات هســت و هم انســان. در دین اسلام هم 
گفته می شــود انســان برآیند جهان اســت و به این دلیل به او عالم صغیر 
می گوید و این عالم صغیر مجموعه عناصری اســت از کل جهان همچون 
ســینما. و سینما هم مجموعه ای از اینهاست؛  صدا، تصویر، موسیقی، ریتم، 
نمایــش (امر آیینی)، تئاتر (امر هنری)،  کمپوزیســیون، ادبیات، دیالوگ و... 
جزء هفت هنر به حســاب می آید. پس سینما هم مثل انسان جامع است. 
در نتیجه ســینما را باید با نگاه بینارشــته ای دید، شناخت و ساخت. سینما 
حتی امر اسطور ه ای است. من این موضوع را در کتاب «دگرخوانی سینمای 
مستند» که سال گذشــته توسط مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی به 
چاپ رسید، مطرح کردم و باید بگویم که این نگاه در سینما حیرت آور است. 

  به این ترتیب شما عبارت «سینما،  سینماست» را قبول ندارید؟  �
خیــر. در ایــن برنامه حتی آقــای دکتر فکوهی درباره هستی شناســی 

انسان شناختی و وجود چنین نگاهی در فیلم هایم صحبت می کند. 
  شــما خوب می دانید در جامعه کنونی ما بــرای پرداختن به علوم  �

اجتماعی همچون انسان شناســی براساس تعالیم مکتب های غربی که 
انسان را به تک ســاحتی بودن رهنمون می کند،  ترس و لرزهایی وجود 
دارد. از سوی دیگر جامعه و کلا هنر و به خصوص سینمای ایران آن قدر 
مشکلات دارد که دیگر مجالی نیســت تا به مباحث بنیادین بپردازند. 

اصلا لزوم ترویج چنین نگاهی را چگونه تحلیل می کنید؟ 

خب ســینما دو وجــه دارد. یکی اینکه فیلم هــا مخاطبان عام دارند و 
برای ســرگرمی و اوقات فراغت از آن اســتفاده می کنند. اما نوع دیگری از 
سینما وجود دارد که از آن باید با عنوان سینمایی برای فرهنگ یا سینمایی 
بــرای تاریخ یاد کرد. چون این نوع نگاه ســینما را مجموعه برآیند فرهنگ 
بشــری می داند و هر متفکــری در این برآیند می تواند در این شــکل گیری 
تأثیــر بگذارد. به همین دلیل ســالانه باوجود اینکه در فرانســه فیلم های 
تجاری زیادی ساخته می شود،  دست کم ۱۰ فیلم  پیشرو پا به عرصه وجود 
می گذارند و حتی کم بیننده هستند ولی حامیان زیادی هم دارند تا فرهنگ 
زنده بماند. مثلا درک جارمن، فیلم ســاز پیشــرو انگلیسی، فیلمی با زمان 
یک ساعت ونیم ساخت که فقط تک پلان و در واقع همچون تاش آبی رنگ 

بود و در آن فقط یک نفر چیزهایی را زیر لب زمزمه می  کرد. 
  چرا چنین فیلمی ساخته شد؟  �

 او می گوید سینما فقط تصویر نیست،  صدا هم نوعی تصویر و کلام عین 
تصویر است و ندیدن خودش نوعی دیدن است. 

  مثل نگارگری های ایرانی که هرآنچه را که می خواستند نشان دهند،  �
 نشان نمی دادند؟ 

 بلــه همین طور اســت. نگارگری های مــا یکی از پیشــروترین مکاتب 
نقاشــی های جهان است و درواقع ما با مباحث مدرن و زیباشناسی مدرن 

می توانیم فهم جدیدی از این نقاشی ها داشته باشیم. 
  در ایــن صورت در ترجمان تصویر قــرآن از آن می توان زیاد بهره  �

برد؟  
بله. اصلا داســتان ســوره یوسف (س) اسرائیلیات اســت اما روایتش 
مدرن. تمام روایت های شعرای ما؛ از عطار گرفته تا سهروردی و به نحوی 
نظامی و مولوی و حافظ تحت تأثیر قرآن هســتند. مثــلا آثار مولوی فقط 

موضوعش قرآنی نیست،  بلکه روایت آن هم قرآنی و حیرت انگیز است. 
  پس با این نگاه می توانیم به سینمای بومی ای  برسیم که جهانی باشد؟  �

 کاملا. 

گفت وگو با محمدرضا اصلانی

ندیدن هم 
نوعی دیدن است

«گروه جامعه شناســی هنر» انجمن جامعه شناســی ایران و همین طور «انجمن انسان شناســی و فرهنگ» با همکاری «گــروه علوم اجتماعی خانه 
اندیشــمندان علوم انسانی» قرار است ۱۴ اردیبهشت در تالار فردوســی برنامه ای تحت عنوان «نکوداشت اندیشمند و سینماگر معاصر محمدرضا 
اصلانی» برگزار کنند. در این همایش یک روزه دکتر ناصر فکوهی، مهندس حسین شیخ زین الدین و سودابه باباگپ درباره اصلانی گفت وگو خواهند 
کرد. اصلانی فعالیت حرفه ای خود در ســینما را از سال ۱۳۴۶ و با ساخت فیلم مستند «جام حسنلو» آغاز می کند و سپس آثاری نظیر «بدبده»، «با 
اجازه»، «چنین کنند حکایت»، «تاری خانه»، «فهرج»، «مش اسماعیل»، «ابوریحان بیرونی»، «میراث شیشه»، چیغ و دل جهان را جلو دوربین می برد. 
محمدرضا اصلانی مستندســازی  است که در دهه ۴۰ شاعرانگی را به سینمای مســتند ایران افزود. اولین فیلم سینمایی او، «شطرنج باد» در سال 
۱۳۵۵ به عنوان تجربه ای متفاوت و نو با بازی محمدعلی کشاورز و فخری خوروش در سینمای ایران بسیار جسورانه بود. فیلم «آتش سبز» محصول 
۱۳۸۶ جدیدترین کار وی محسوب می شود. داستان آتش سبز برگرفته از روایت کهن و اساطیری سنگ صبور است. به همین بهانه با این فیلم ساز 

بزرگ گفت وگو کردیم. 

فرانک آرتا


